Exodus- Called to Freedom 

出谷紀- 蒙召得自由
Session 9- Exodus 32-34 • Rebellion at Sinai and Covenant Renewal
第九課 西乃反抗及更新盟約 出32-34

A Dark Day for Israel (Exodus 32:1-6)
以民黑暗的日子（出32：1-6）

1. a. Fearing Moses' absence, what do the people request of Aaron?

擔心梅瑟不在，以民要求阿郎什麼？
b. What is Aaron's response?

阿郎如何回應？
2. How does Aaron's request in verse 2 compare with God's request in Exodus 25:3-4?

在32：2 阿郎的回應和出25：3-4天主在的要求有何不同？
3. Why did Aaron build a calf? What was the significance of this particular animal?

為什麼阿郎要造一只金牛？這動物有什麼重要性？
4. Many ancient rabbis as well as the Fathers of the Church referred to the golden calf debacle as Israel's "second fall." What do you think they meant by this?

許多古老辣比及教父比喻金牛的敗壞是以民的「第二次犯罪」，你認為他們想説什麼？

5. The terms "to play" (vs. 6), "corrupted themselves" (vs. 7), and "broken loose" (vs. 25) are Hebrew idioms implying sexual immorality and sins associated with the worship of certain pagan gods. In this light, what might have been the deeper reason that the Israelites turned to worshiping Apis in Moses' absence?

32：6 「玩樂」和32：7 「敗壞」及32：25 「放肆」屬希伯來諺語，暗示性方面的不道德及拜偶像的罪犯；從這角度，以民在梅瑟離開時拜金牛有什麼更深入的原因？
Remember Your People (Exodus 32:7-20, 33:1-23)
紀念你的人民（出32：7-20，33：1-23）

6. Read Exodus 32:11-12. What rationale does Moses use to plead with God for the lives of the Israelites after their sin of the golden calf?

讀出32：11-12，以民拜金牛犯罪後，梅瑟用了什麼理由去哀求天主保住以民的生命？
7. What did Moses do with the golden calf (see Exodus 32:20)? What is the significance of this (Hint: see Numbers 5)?

梅瑟怎樣處置金牛？（出32：20）這有什麼重要性？（看戶5）

8. Read Exodus 32:31-32. Who does Moses foreshadow in his plea to God?

讀出32：31-32，梅瑟哀求天主是預象誰？
9. God tells Moses in Exodus 33:1-3 that as a consequence of the people's sin, he will not accompany them on their journey to the Promised Land. What does Moses say to the Lord in verses 13-16 that brings about his going with them on their journey?

天主在出33：1-3 告訴梅瑟，因為人民的罪過，祂不會與他們同行到應許地，在33：13-16 梅瑟對天主說什麼使天主和以民同行？
10. Previously, we read that Moses was able to enjoy face-to-face encounters with the Lord any time he liked (33:7-11). In the course of his mediations for the people of Israel, however, he unites himself so fully with the people that he will now share in their punishment. Read Exodus 33:17-23. What consequence follows for Moses?

之前我們讀過梅瑟可以隨時面對面見天主（33：7-11），在為以民求情的過程中，他緊密地和以民連繫在一起，以致他也和他們一起承受懲罰，讀出33：17-23，梅瑟要承受什麼後果？


A New Priesthood (Exodus 32:21-29)
新的司祭職 （出32：21-29）

11. a. Who is it that stands up for God following the golden calf incident?

在金牛事件後，誰出來靠近天主？


b. Read Exodus 32:29 and Numbers 3:5-12. What status change occurs within Israel following the golden calf event?

讀32：29及戶3：5-12， 金牛事件後，以民地位有何改變？
12. New Testament fulfillment: How can Jesus Christ be the new high priest if he was not from the tribe of Levi? (See Hebrews 7:11-28 and Psalm 110:4.)

耶穌基督不屬肋未支派，那祂如何能成為新的大司祭？
舊約與肋未司祭職是暫時的　

Covenant Renewal (Exodus 34:1-35)

13. a. What does God command Moses to do in Exodus 34:1? What will be different about these new stone tablets? (Hint: see Exodus 34:27-28)

出谷紀三十四章一節中，天主要梅瑟做什麼？這塊新石版有何不同？(請看二十七至二十八節)
b. What does the Lord's willingness to make a second copy of the tablets of the Law reveal about who he is?

天主重造法版顯示自己是怎樣的一個主？
